
 

 

Møde i Aarhus HF & VUC’s bestyrelse mandag den 31. maj 2021  
 
Referat 
 
Deltagelse:  
Til stede: Hans Halvorsen (formand), Berit Eika (næstformand), Jens Joel, Mogens Birkebæk, Louise 
Schmidt, Karen Frederiksen, Peter Moesgaard, Casper Borch Hansen, Jesper Krarup Andreasen og 
Josephine Marie Lind Skov. 
 
Fra ledelsen: Erik Ernø-Kjølhede, Michael Bentzen Sandberg, Per Lund, Storm Rasmussen og Lene Madsen 
(pkt. 4). 
 
Afbud fra bestyrelsen: Bente Steffensen og Marina Pagh Petersen. 
 
Referent: Peter Cederstrøm 
 
Dagsorden for bestyrelsesmødet  
 

1. Godkendelse af dagsorden  

2. Præsentation af Erik Storm Rasmussen, ny studierektor for det gymnasiale område 

3. Referat af møde 22/03 2021, inkl. underskrift 

4. Orientering om arbejdet med praksisfællesskaber mellem underviserne (uddannelseschef Lene 
Madsen deltager med mundtligt oplæg under dette punkt) 

5. Covid-19. Aktuel status 

6. Kvartalsregnskab 1. kvartal 2021 (bilag 1 og 2) 

7. Status for den aktuelle udvikling på AVU og det gymnasiale område (mundtligt oplæg) 

8. Orientering om arbejdet i projekt røgfri skole (bilag 3) 

9. Orientering om notatet ”Mange mønsterbrydere bruger kurser og voksenuddannelser som 
springbræt” (bilag 4) 

10. Orientering om Generalforsamlinger og årsmøde i Danske HF & VUC 

11. Eventuelt 

 

 

 

 

 



 

 

Punkt 1. Godkendelse af dagsorden  
Dagsorden blev godkendt 
 
 
Punkt 2. Præsentation af Erik Storm Rasmussen, ny studierektor for det gymnasiale område 
Skolens nye studierektor for det gymnasiale område, Erik Storm Rasmussen - kaldet Storm -,  blev 
præsenteret og budt velkommen af bestyrelsen. 
 
 
Punkt 3. Referat af møde 22/03 2021, inkl. underskrift 
Referat af møde den 22. marts 2021 blev godkendt og underskrevet. 
 
 
Punkt 4. Orientering om arbejdet med praksisfællesskaber mellem underviserne (uddannelseschef 
Lene Madsen deltager med mundtligt oplæg under dette punkt) 
Lene Madsen holdt oplæg om skolens arbejde med at facilitere praksisfællesskaber mellem underviserne, 
hvilket er et strategisk indsatsområde for faggrupperne på Aarhus HF & VUC. 
 
(Powerpoint med Lene Madsens oplæg er vedlagt referat). 
 
Drøftelse 
Berit Eika spurgte, om det ikke kan være uhensigtsmæssigt at se praksisfællesskaber som i en form for 
”opposition” til en underviser der ser sig selv som værende på egen hånd, og spurgte endvidere til om 
arbejdet med at facilitere praksisfællesskaber mellem underviserne også er en måde at få nye kolleger godt 
ind i arbejdet.  
 
Lene Madsen svarede, at nok er underviseren på egen hånd i undervisningssituationen, men at der til trods 
for det, er en væsentlig forskel mellem om en underviser først og fremmest ser sig selv som en 
privatpraktiserende underviser eller som en del af et fællesskab omkring faget og uddannelsen. Lene Madsen 
bekræftede, at netop det at hjælpe nye undervisere ind i arbejdet, er en del af gruppernes målsætning i 
arbejdet med praksisfællesskaber.  
 
Beslutning 
Bestyrelsen tog oplægget til efterretning.  
 
 
Punkt 5. Covid-19. Aktuel status 
Erik Ernø-Kjølhede orienterede om den aktuelle status for Covid-19 på Aarhus HF & VUC. På samme vis 
som samfundet generelt har klaret udfordringerne flot, så har vi også klaret det godt på skolen. Der er rigtigt 
mange regler og detaljer, som vi skal have overblik over. Meget eksamen er aflyst, men vi har gennemført 
eksamen i bl.a. skriftlig dansk. Testcentret har 300 - 500 personer igennem pr. dag, og vi havde forventet 
mange flere falske positive test, end der har vist sig at være.  
 
Indtil videre har vi haft blot én falsk positiv og dertil fire positive test i vores testcenter. Trods corona så kan 
vi afvikle dimissioner med fysisk fremmøde inden for det nuværende regelsæt. Det bliver dog uden 



 

 

fællessang, men kommer ellers til at ligne det vi kender fra tidligere. Der afvikles 3 HF-dimissionsfester og 1 
fest i AVU.  
 
Drøftelse 
Jens Joel orienterede om, at der som det ser ud nu, forventeligt ikke ændres i test set-up før vaccinationerne 
er rullet yderligere ud.  
 
Berit Eika spurgte, om gennemførelsen af coronatest på skolen forsinker undervisningen. Erik Ernø-
Kjølhede svarede, at det i nogen grad har forsinket undervisningen, men at der er kommet et rigtig godt flow, 
efter at vi har flyttet selve gennemførslen af testen fra også at foregå decentralt i klasserummene til nu 
udelukkende at foregå centralt i testcentret i festsalen.  
 
Per Lund orienterede om adgangskontrollen og den direkte henvisning til testcenter for dem der ikke kan 
fremvise gyldigt coronapas ved indgangen.  
 
Peter Moesgaard bemærkede, at det er enormt kompliceret at håndtere kravet om kontrol af coronatest, hvis 
der ikke er egentlig adgangskontrol, men at det naturligvis kan håndteres.  
 
Casper Borch Hansen spurgte om ledelsen kender omfanget af folk udefra, der anvender skolens testcenter. 
Erik Ernø-Kjølhede sagde, at det gør vi ikke, men det synes uproblematisk, som det er nu. 
 
Beslutning 
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
 
 
Punkt 6. Kvartalsregnskab 1. kvartal 2021 (bilag 1 og 2) 

Sagsfremstilling fra bilag: 
Sagsfremstilling  

I budgettet for 1. kvartal 2021 forventedes et samlet driftsresultat på kr. 20.581.507,-.  

Det samlede driftsresultat blev på kr. 24.392.194,-, svarende til en forbedring på kr. 3.810.687,-. 

 Indtægter 

Antallet af årskursister i første kvartal er samlet set 16 flere end budgetteret. Alle 16 årskursister er opnået i 
AVU afdelingen, men er primært en periodeforskydning. Antallet af reelle årskursister i 1. kvartal er derfor i 
praksis helt på det budgetterede niveau. Det betyder tilsvarende at stigningen i indtægterne i de to 
undervisningsafdelinger er en periodeforskydning, da indtægterne reelt er på det budgetterede niveau. 

I forhold til 1. kvartal 2020 er der tale om en mindre forbedring, primært på det 2-årige HF. 

Indtægterne i Serviceafdelingen er ca. kr. 0,5 mio. mindre end budgetteret, hvilket primært skyldes 
manglende indtægter i kantinen grundet nedlukningen i 1. kvartal, der dog delvist opvejes af et 
ekstraordinært tilskud til rengøring i 1. kvartal (Covid-19). 

 Udgifter 



 

 

Udgifterne til undervisningens gennemførsel er ca. kr. 2,0 mio. mindre end budgetteret, hvor de ca. kr. 1,9 
mio. skyldes et mindre lønforbrug, fordelt med et mindre forbrug på det gymnasiale område på ca. kr. 1,7 
mio. (mindre aktivitet) og ca. kr. 0,2 mio. på AVU området.  

Serviceområdets omkostninger ligger under det budgetterede niveau med ca. kr. 1,3 mio. i mindre forbrug, 
hvoraf de ca. kr. 200.000,- er et mindre lønforbrug og de resterende fordeler sig ligeligt mellem kantinens 
vareforbrug og bygningsomkostninger. For bygningsområdet er der tale om en periodeforskydning. 

Forventningerne til andet kvartal er, at der vil være en mindre forbedring med 10-15 flere årskursister 
(samlet) og fortsat færre lønomkostninger. Nedlukning grundet Covid-19 vil dog påvirke Serviceafdelingen 
på forskellig vis: 

• Der forventes stadig et omsætningstab i kantinen, men med samme niveau for lønomkostningerne 
• Mindre besparelse på eksamensaktivitet 

 

Aarhus HF og VUC har hen over starten på kursusåret fået del i to særlige puljer samt fået særlige tilskud 
grundet Covid-19 situationen jævnfør nedenstående oversigt: 

Tekst Beløb Bemærkning 

Rengøring - Covid-19 451.749,- Modsvarer skolens forventede udgift 

Tilskud Covid-19 Testcenter 950.650,- Modsvarer knap skolens forventede udgift 

Udvikling af fjernundervisning - 
særpulje 

1.080.135,- Forventes forbrugt - ca. 50% til 
hardware/software og ca. 50% til lønmidler 
(udviklingsarbejde) 

Særligt tilskud ”Fagligt løft og 
trivsel” 

2.463.741,- * Se nedenfor 

 

*) Vedr. det særlige tilskud til ”Fagligt løft og trivsel” er bevillingen kommet så sent og med så stramme 
regler for anvendelsen, at skolen ikke vil kunne nå at anvende midlerne fuldt ud inden for den meget korte, 
angivne frist (30.6.2021). Midlerne kan stort set kun anvendes på lønmidler til allerede ansatte 
medarbejdere, der i forvejen har været hårdt arbejdsmæssigt belastet i det forløbne skoleår. 

Alle undervisere har fået et tilbud om at kunne anvende op til 10 ekstra timer pr. undervisningshold, f.eks. 
ekstra timer til hele holdet eller særlige indsatser overfor særligt udsatte kursister, enten i mindre grupper 
eller individuelt. Derudover er der i muligt omfang hyret eksterne medarbejdere til f.eks. lektieværksted. 

Samlet set forventes det, at der vil blive forbrugt timer svarende til ca. kr. 1,0 mio. og der dermed returneres 
op mod kr. 1,5 mio. Dette er naturligvis ikke tilfredsstillende, men er hvad der på den korte tid har været 
mulighed for inden for rammerne af bevillingen. 

Ledelsen anser resultatet af første kvartal for tilfredsstillende. På trods af det forbedrede resultat og 
forventninger til en yderligere forbedring i 2. kvartal, har ledelsen ikke foretaget nye dispositioner. Dette 



 

 

skyldes en bekymring for optaget i 2. halvår af 2021, hvor der med de aktuelle tal synes at være en risiko for 
et faldende optag, der i så fald vil opveje første halvårs gode resultat. 

Ledelsen indstiller 

• At bestyrelsen godkender kvartalsrapporten  
 

Per Lund orienterede om kvartalsrapporten og gennemgik sagsfremstillingen. Erik Ernø-Kjølhede supplerede 
og oplyste, at vi på dette tidspunkt af året normalt ville overveje anvendelse af et forventet godt resultat af 1. 
halvår, men pt. er forventningen til søgningen i 2. halvår desværre, at søgningen går tilbage. På den baggrund 
har vi valgt at være forsigtige. Vi har via vores organisation Danske HF & VUC spurgt politikerne om 
mulighed for, at vi kan få forlænget tidsperioden for anvendelsen af midler til fagligt løft frem til nytår.  
 
 
Drøftelse 
Josephine Marie Lind Skov spurgte om de 10 ekstra timer alle undervisere har fået tilbudt at kunne anvende 
pr. undervisningshold, vil blive lagt ind før sommerferien. Erik Ernø-Kjølhede svarede, at man som kursist 
gerne skulle opleve at timerne anvendes inden sommer. 
 
Jens Joel spurgte til de faktiske omkostninger for testcenteret i forhold til det, der er bevilget. Per Lund 
svarede, at der forventes en omkostning på 1,3 millioner kroner mod en bevilling på 950.650 kr. Erik Ernø-
Kjølhede orienterede om, at der muligvis kommer en ekstrabevilling til test på VUC grundet at der på VUC 
er flere ”næser” (personer) end årskursister, modsat f.eks. gymnasierne, hvor en årskursist er lig med 1 
person. 
 
Per Lund oplyste afslutningsvis, at kantinen har kostet ca. 1,5 millioner kroner ekstra i coronaperioden. 
 
Beslutning 
Bestyrelsen godkendte kvartalsrapporten og tog drøftelsen til efterretning.  
 
 
Punkt 7. Status for den aktuelle udvikling på AVU og det gymnasiale område (mundtligt oplæg) 
Michael Bentzen Sandberg orienterede om status for den aktuelle udvikling på AVU. Det er desværre første 
gang at ansøgningstallene til næste semester er så dårlige på nuværende tidspunkt af året. Vi er pt. på 54 
procent af budgettet, og det er meget under samme tid sidste år, hvor vi lå på 94 procent af budgettet for 
optaget. Vi håber på at tallene vender i løbet af de næste uger, men vi er klar til overvejelser om 
ressourcerne. Der er dog fornuftig søgning til online. I en lidt anden boldgade har vi fået projektmidler på 3,7 
millioner kroner fra STAR til et OBU-projekt, som vi skal administrere for os selv og en række andre skoler.  
 
Storm Rasmussen orienterede om status for den aktuelle udvikling på det gymnasiale område. Det ser 
desværre heller ikke så godt ud for optaget i kommende semester på HF. Vi er i forhold til budgettet p.t. 30 
årskursister bagud på HF-enkeltfag og 30 bagud på HF2. Vi har desuden måttet aflyse 4 af 18 sommerhold 
på GS, og kender ikke baggrunden for den vigende søgning. Vi har sendt ansøgning til 
Undervisningsministeriet om oprettelse af en ekstra autismeklasse og har ressourcerne til at håndtere en 



 

 

klasse mere. Frafaldet er lavt set over et helt år. Der er færre eksamener og dermed gives der årskarakterer i 
flere fag. 
 
Drøftelse 
Berit Eika spurgte om der på AVU er mulighed for andre samarbejder end med sprogcentre for at øge 
aktiviteten. Michael Bentzen Sandberg svarede, at der samarbejdes med fx jobcentre og at der tillige er et 
regionalt samarbejde om VEU-aktiviteten og AVU som onlineundervisning.  
 
Casper Borch Hansen bemærkede, at vi endnu mangler optaget fra sprogskolerne.  
 
Mogens Birkebæk spurgte hvad analysen er i forhold til hvorfor søgningen er lavere, og spurgte endvidere 
om hvordan søgningen er på andre skoler. Michael Bentzen Sandberg svarede, at det kan handle om at der pt. 
er en rigtig god beskæftigelsessituation, men evt. også handle om, at sprogskolerne i år grundet corona er 
senere med at få kursister videre. Mogens Birkebæk bemærkede, at det er meget vigtigt at være tæt på 
”kunderne”. Erik Ernø-Kjølhede supplerede og sagde, at AVU er under pres efter oprettelse af FGU, 
hvorefter vi nu kun kan optage AVU-kursister over 25 år. AVU er derfor som område presset og i krise i hele 
Danmark. Erik Ernø-Kjølhede fortalte videre at den vigende søgning til såvel HF-enkeltfag som til AVU 
synes at være en national tendens.  
 
Casper Borch Hansen sagde, at man skulle have is i maven 1-2 uger på AVU for at se, hvordan ansøgertallet 
vil udvikle sig. Jesper Krarup Andreasen supplerede og sagde, at der er forsinkelse i ansøgningerne til HF-
enkeltfag, men at vi håber, der kommer skub i det. 
 
Erik Ernø-Kjølhede orienterede om, at den nye genberegningsregel for supplering som medfører, at man ikke 
via suppleringsfag kan forhøje sit samlede gennemsnit, men kun at snittet kan falde, desværre har medført at 
CBS og KU ikke længere vil optage studerende til semesterstart september på betingelse af, at de består et 
sommerkursus med det suppleringsfag, de mangler: såkaldt betinget optag. I stedet skal alle påkrævede fag 
være bestået inden 5. juli, når ansøgningen indsendes. Det er en rigtig ærgerlig udvikling for de 
uddannelsessøgende, for det betyder at nogen kan blive forsinket i studiestarten, når det ikke længere er 
muligt at supplere hen over sommeren mhp. studiestart på en videregående uddannelse efter sommerferien. 
Heldigvis har Aarhus Universitet og VIA ikke afskaffet betinget optag.  
 
Jens Joel bemærkede, at genberegningsreglen blev indført under den tidligere regering og motivet var, at 
dæmme op for at nogle unge skulle ”tænke” i muligheden for at hæve gennemsnittet via supplering efter 
studentereksamen og/eller spekulere i at undgå bestemte fag på gymnasiet.  
 
Berit Eika og Karen Frederiksen bemærkede begge, at de hver især ville undersøge status for henholdsvis 
Aarhus Universitet og VIA i forhold til fortsat mulighed for betinget optag.  
 
 
Beslutning 
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
 
 
Punkt 8. Orientering om arbejdet i projekt røgfri skole (bilag 3) 



 

 

Erik Ernø-Kjølhede orienterede om punktet og bilaget. Det er en stor ting for en skole som vores at indføre 
røgfri skoletid, da vores formodning er, at ca. 1/3 af vores kursister er rygere. Med vores beliggenhed i 
centrum  af Aarhus er det afgørende vigtigt, at vores kursister ikke går over til naboerne og ryger, og det er 
den helt store udfordring vi skal løse. 
 
Vi tager mange initiativer for at hjælpe projektet godt på vej og har organiseret implementeringen af den nye 
rygelov som et projekt. Baggrunden for at der indføres røgfri skole på Aarhus HF & VUC er den nye 
rygelov, som bestemmer, at hvis der er en ungdomsuddannelse på en skole, så er hele skolen omfattet af 
rygeloven. Det to-årige HF er en ungdomsuddannelser og dermed er Aarhus HF & VUC omfattet af 
rygeloven, selvom skolens øvrige uddannelser er voksenuddannelser og selvom det p.t. kun er 68 kursister 
ud af skolens ca. 5.000 kursister der er under 18 år.  
 
 
Drøftelse 
Peter Moesgaard spurgte om røgfri skoletid også er om aftenen, samt om der tillige er røgfri arbejdstid. Erik 
Ernø-Kjølhede svarede, at der efter 31/7 ikke må ryges på noget tidspunkt på skolen af hverken kursister 
eller medarbejdere. Heller ikke til fester. 
 
Mogens Birkebæk spurgte, hvad der menes med sanktion, hvis en kursist overtræder reglerne om røgfri 
skoletid. Erik Ernø-Kjølhede orienterede om det sanktionshierarki der er besluttet, som indledes med 
mundtlig påtale og ved gentagne overtrædelser eskaleres til samtale med en uddannelsesleder og herefter evt. 
advarsel, midlertidig bortvisning og ultimativt udmeldelse af skolen ved mange, gentagne overtrædelser.  
 
Casper Borch Hansen sagde, at for en stor del af vores kursister, så er deres mindste problem at de ryger. Der 
kan godt opstå behov for at skulle håndtere netop de udfordringer der følger heraf. 
 
Erik Ernø-Kjølhede sagde, at vi inden forbuddet træder i kraft grundigt oplyser om at det er på vej. 
   
Beslutning 
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning.  
 
 
Punkt 9. Orientering om notatet ”Mange mønsterbrydere bruger kurser og voksenuddannelser som 
springbræt” (bilag 4) 
Erik Ernø-Kjølhede orienterede om punktet. Notatet viser overordnet set, at det vi gør som VUC sektor 
virker. Analyserne dokumenterer, at mange personer der ellers ville have haft svært ved at få en 
ungdomsuddannelse - f.eks. fordi de kommer fra en uddannelsesfremmed baggrund eller tidligere har afbrudt 
en ungdomsuddannelse - lykkes med at gennemføre uddannelsen når de kommer på HF på VUC. 
 
 
Drøftelse 
Jens Joel sagde, at han er enig i konklusionerne og at notatet tydeligt viser, at HF på VUC løfter en vigtig 
opgave.  
 
Beslutning 



 

 

Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
 
 
Punkt 10. Orientering om Generalforsamling og årsmøde i Danske HF & VUC 
 
Hans Halvorsen orienterede om den virtuelle Generalforsamling i bestyrelsesforeningen for VUC og 
årsmødet i Danske HF & VUC.  
 
Generalforsamlingen drejede sig primært om: 

- Covid-19 
- Låneoptagelse 
- Profilering af VUC og intensivering af samarbejdet med politikere 

 
Der var til årsmødet en paneldebat med Clement Kjærsgaard som ordstyrer. 
 
Årsmødet ligger online hvis nogle er interesserede. 
 
Drøftelse 
Ingen drøftelse 
 
Beslutning 
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
 
 
Punkt 11. Eventuelt 
Formanden og rektor takkede for godt samarbejde i skoleåret og ønskede god sommer. 
 

I bestyrelsen: 

 

Hans Halvorsen Berit Eika  Mogens Birkebæk  
Formand  Næstformand  Erhverv Aarhus 
Aarhus Byråd  Aarhus Universitet 
 
 
 
 
 
Louise Schmidt Peter Moesgaard Bente Steffensen  
Aarhus Kommune, B&U Erhvervsskolerne/ Personligt udpeget          

Uddannelsessamarbejdet Selvsupplering  
 
 
 
 



 

 

Karen Frederiksen Casper Borch Hansen Jesper Krarup Andreasen 
Professionshøjskolen Medarbejderrepræsentant Medarbejderrepræsentant  
VIA University College  med stemmeret uden stemmeret 
                                                                                    
   
 
 
Jens Joel  Josephine Lind Skov  Udpegning afventer 
Personligt udpeget Kursistrepræsentant  Kursistrepræsentant 
Selvsupplering med stemmeret uden stemmeret 
 
 
 
 
Erik Ernø-Kjølhede 
Rektor 
 
 

 

 

 


